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Utmaningar och möjligheter för energieffektivitet: en viktig helg i Bryssel 

 

Det första mötet för den europeiska medborgarpanelen för energieffektivitet har ägt rum. 150 

slumpvis utvalda medborgare, som i vissa fall rest i ett helt dygn för att ta sig till Bryssel, samlades 

för att diskutera utmaningar och lösningar och förbereda de kommande två mötena.  

 

Mötet hade två mål: kartlägga de viktigaste utmaningarna för energieffektivitet och föreslå 

tänkbara lösningar. Mötet delades in i fyra ämnesområden: 

 

- Ämnesområde I: Deltagarna lär känna varandra. 

- Ämnesområde II: Öka samsynen kring energisystemet och samspelet mellan alla aktörer. 

- Ämnesområde III: Kartlägga de största hindren för energieffektivitet och föreslå tänkbara 

lösningar. 

- Ämnesområde IV: Välja ut de viktigaste utmaningarna och lösningarna och avgöra vad vi 

behöver veta inför kommande möten. 

 

Deltagarna diskuterade olika frågor, som finansieringsproblem, otillräcklig infrastruktur och 

byråkrati. 

 

 

 

 

 

 Första mötet: Dag för dag 
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Möte 1 – Dagordning 

Dag 1 – Plenarmöte 
 

Paneldeltagarna hälsas välkomna av 

kommissionens vice ordförande 

Dubravka Šuica. ”Vi vill höra era åsikter 

och är fast beslutna att lyssna på dem” 

 

Gemensam intervju med Dana Spinant, 

generaldirektör, generaldirektoratet 

för kommunikation, och Colin Scicluna, 

kanslichef hos vice ordförande 

Dubravka Šuica  

 

Experterna förklarade att 

energieffektivitet innebär att man når 

samma mål med mindre energi och gav 

en förenklad bild av energisystemet och 

samspelet mellan aktörerna. 

 

Panelens uppdrag förklarades i detalj: 

att utarbeta rekommendationer som ska 

ligga till grund för kommissionens arbete 

med principen om energieffektivitet 

först. 

Dag 2 – 

Arbetsgrupper 
 

Deltagarna delades in i arbetsgrupper 

där de fick bekanta sig med varandra 

genom diskussioner om energiförbrukning 

och energiproduktion. Varje arbetsgrupp 

tog fram en ”karta” över energisystemet 

och samspelet mellan aktörerna för att 

fastställa de största utmaningarna för 

energieffektivitet. 

 

Varje grupp utgick sedan från 

utmaningarna för att enas om hinder för 

energieffektivitet. Deltagarnas olika 

bakgrund berikade diskussionerna i 

arbetsgrupperna där upp till fem olika 

språk talades.  

Dag 3 – Plenarmöte  
 

Efter en dags diskussioner och en kvällsmottagning med deltagarna i den belgiska 

medborgarpanelen för artificiell intelligens, som anordnas av det belgiska ordförandeskapet, 

var den positiva energin fortfarande märkbar vid söndagens plenarmöte där de viktigaste 

utmaningarna presenterades av en medlem i varje arbetsgrupp. Varje medlem presenterade 

ett viktigt hinder för ett effektivt energisystem som gruppen kommit fram till. 

 

Återkoppling vid plenarmötet 

Experterna och övriga deltagare kommenterade de kartlagda hindren. Många argument 

framfördes med tyngdpunkten på de tre huvudområden där energieffektivitet måste uppnås: 

transport, byggnader och industrin. Debatterna höll en hög kvalitet. 
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Dag 01 

12.30  

15.00 

Ankomst och lunch. Paneldeltagarna hälsas välkomna av kommissionens vice 

ordförande Dubravka Šuica. 

15.00  

17.00 

Lära känna varandra 

Panelens uppdrag: vad, hur och varför?  

Förstå panelen 

Kaffepaus 

17.00  

18.45 

Mer om energieffektivitet med Kunskapskommittén 

Förbereda diskussionerna 

Paus 

18.45 

20.00 

Middagsbuffé i Charlemagne-byggnaden 

 

Dag 02 

9.00  

11.00 

Ämnesområde I: Du, jag & energieffektivitet 

Kaffepaus 

11.00  

14.00 

Ämnesområde II: Energieffektivitet & aktörer  

Lunch  

14.00 

16.00 

Ämnesområde III: Hinder & lösningar 

Kaffepaus 

16.00 

18.00 

Ämnesområde IV: Prioriteringar & kunskapsluckor 

 

 

Kväll: Gemensam sammankomst med deltagarna i den belgiska medborgarpanelen och middag på 

Restaurang Albert, Mont des Arts 28, 1000 Bryssel 

 

Dag 03 

9.30 

9.55 

Utvärdering av de föregående mötesdagarna 

 

9.55 

12.05 

Modererade diskussioner mellan paneldeltagare, medlemmarna i 

Kunskapskommittén och tjänstemän från kommissionen  

Kaffepaus 

12.05 

13.15 

Kommunikationsstrategi & presentation av plattformen Hyperfair 

13.15  Avslutning & det fortsatta arbetet 
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14.00 Utdelning av lunchpaket 

 

 

Frågor och svar med Betina, 19, från Estland  

Varför är det viktigt 

för dig att delta i den 

här panelen?  
 

”Kommissionens företrädare 

betonade under plenarmötet 

att vi unga representerar 

framtiden. Även om vi inte har 

hus, bil eller tvättmaskin kan 

vi ändå lära oss mycket. Vi kan 

bidra med unika insikter och 

specifika ungdomsproblem. Vi 

tänker också på kommande 

generationer. Det vi gör i dag 

påverkar dem också. Det ska 

bli intressant att se om 

kommissionen tar fasta på våra 

förslag och använder sig av 

dem. En väldigt viktig fråga för 

vår panel var ökad insyn i 

energianvändningen. Jag 

hoppas att frågan får 

uppmärksamhet för ju mer 

människor vet desto lättare 

kan de göra mer medvetna 

val”. 

Vad förväntar du dig 

av nästa möte? 
 

”Energieffektivitet är väldigt 

viktig för mig eftersom 

klimatförändringarna länge 

varit en angelägen fråga, men 

samtidigt överväldigande för 

att den är så komplex. Jag 

uppskattar att vi i panelen kan 

fokusera på specifika frågor i 

mindre grupper, för då blir det 

lättare att fördjupa sig mer i 

problemet. Vi får också 

möjlighet att diskutera med 

experter och det betyder 

otroligt mycket. Det gör att vi 

inte missar detaljer och kan 

utarbeta konkreta 

rekommendationer till 

kommissionen”. 

Vad har varit det 

bästa med helgen?  
 

”Det har varit en fantastisk 
helg.  
De visuella hjälpmedlen var till 
stor hjälp och gör det lättare 
att förstå problemet.   
Det var trevligt att vi på 
lördagsmorgonen presenterade 
varandra i stället för oss själva. 
Det gjorde att vi lättare fick 
kontakt och lärde oss mer om 
varandra.   
Jag vill tacka för möjligheten 
att delta i panelen. På 
universitetet diskuterar vi hur 
människor kan bli mer 
involverade i den demokratiska 
processen, och det är 
fantastiskt att se att det inte 
bara är tomma ord”.  
 

 

Experter som deltog i plenarmötet 

Yves Marignac, Energiexpert och 

chefsrådgivare, Assocation négaWatt, 

Frankrike    

Arianna Vitali Roscini. Generalsekreterare, 

koalitionen för energibesparingar, Italien  

Camille Defard, ordförande för Jacques Delors 

Energy Center, Frankrike  

Claudia Canevari, Enhetschef, 

Energieffektivitet: Politik och finansiering, 

Generaldirektoratet för energi, EU-

kommissionen 
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Jan Rosenow, Direktör för 

Europaprogrammen, The Regulatory Assistance 

Project, Tyskland   

Claire Roumet, EU-politik och strategiska 

partnerskap, Energy Cities, Frankrike   

Reinhard Six, Oberoende konsult, expert på 

finansiering av energieffektivitet, Tyskland  
 

 

  Två experter uttalar sig under plenarmötet 

Camille Defard 

“EU har de tekniska verktygen för att utbilda 

och hjälpa medlemsländerna. 

Energieffektivitet kräver omfattande 

investeringar, men alla medlemsländer i EU 

har inte möjlighet att investera lika mycket. 

EU kan bidra med finansiering, särskilt genom 

den ekonomiska återhämtningsplanen för 

Europa som lanserades efter pandemin, och 

som ska skapa lika möjligheter för alla EU-

länder att tillämpa obligatoriska regler. 

” 

Claudia Canevari  

“Energipolitiken är ett område med delad befogenhet. 

Det innebär att både EU och medlemsländerna är 

ansvariga. EU:s medlemsländer kan också anta egna 

lagar. EU antar direktiv som måste införlivas 

(godkännas) av nationella lagstiftare. Kommissionen 

lägger fram förslag på energiområdet, men det är 

Europaparlamentet och rådet som bestämmer om de 

ska bli lagar. Det första direktivet om energieffektivitet 

är från 2012 och reviderades 2018 och 2023 för att nå 

klimatmålen. Direktivet omfattar alla ekonomiska 

sektorer, även byggnader, industrin och den offentliga 

sektorn...” 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Klicka här för att lyssna på inspelningen av fredagens plenarsession! 

Klicka här för att lyssna på inspelningen av söndagens plenarsammanträde! 

https://webcast.ec.europa.eu/european-citizens-panel-on-energy-efficiency-plenary-2024-02-23https:/webcast.ec.europa.eu/european-citizens-panel-on-energy-efficiency-plenary-2024-02-23
https://webcast.ec.europa.eu/european-citizens-panel-on-energy-efficiency-plenary-2024-02-25
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Viktiga insikter på plattformen för 

medborgardeltagande 

  

“Begränsa eller förbjud stora, 
tunga och energislukande 

stadsjeepar i tätbebyggelser".  

 
"Vi behöver en öppen och 
respektfull dialog på alla 

nivåer – lokal. nationell och 
europeisk nivå – om hur vi ska 

uppnå målen så att ingen 
lämnas utanför.”  

  

 

 

“Minska biltrafiken med fler 
gågator och 

gångfartsområden, och använd 
mycket mindre betong i 

städer. Plantera i stället gräs 
och träd för att minska 

uppvärmningen i städerna och 
minska behovet av 

luftkonditionering, särskilt 
under sommaren.”  

  
  

 

 

“Gör smarta energimätare 
obligatoriska. Äldre 

energimätare visar bara 
elpriserna dag- och nattetid. 
De nya smarta energimätarna 
visar elpriserna i realtid och 

gör det lättare för 
konsumenterna att avgöra när 

elen är dyr eller billig. Det 
har potential att fördela 

efterfrågan mer jämnt över 
dygnet och göra oss mindre 
beroende av kraftverk som 

används under 
efterfrågetoppar.” 

 

 

 

 

 

Helgen ur Sylvain Mazas perspektiv  
 

 

 
Sylvain Mazas visade hur diskussionen utvecklats med hjälp av bilder. Ovan kan vi se en glimt av 

hans visuella hjälpmedel som engagerade deltagarna och skapade en livlig diskussion. 

 

 

 

 

Kolla in plattformen för medborgardeltagande  

https://citizens.ec.europa.eu/index_sv
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Påminnelse: Syftet med alla tre mötena 
 

• Första mötet 23–25 februari 2024: Deltagarnas erfarenheter av energieffektivitet och hur 

de uppfattar de största utmaningarna för hela energisystemet.  

• Andra mötet 15–17 mars 2024: Från utmaningar till lösningar.  

• Tredje mötet 12–14 april 2024: Konsolidera, diskutera och godkänna rekommendationerna. 
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